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100-lecie parafii 
pw. Wniebowzięcia najświętszej 
maryi Panny w mickunachza 1,75 euro – miesięcznie

za 21,05 euro – rocznie 
(indeks 0233); 

dla emerytów i osób 
niepełnosprawnych – 

1,68 euro – miesięcznie
za 20,20 euro – rocznie.

(indeks 0322)

P r e n u m e r a t a
2023

do 19 lipca
 trwa prenumerata 

na sierpień   
2023 roku. 

Spotkanie prezydenta Polski z rodakami w Jaszunach

Ważne, wzruszające 
i państwowotwórcze spotkanie

W toku wizyty na Litwie,  6 lipca,  Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej Andrzej Duda wraz z mał-
żonką Agatą Kornhauser-Dudą odwiedził Jaszuny, gdzie spotkał się z miejscowymi Polakami. Przy-
byłych honorowych gości w Pałacu Balińskich powitał mer rejonu solecznickiego Zdzisław Palewicz 
wraz z uczniami Gimnazjum im. Michała Balińskiego w Jaszunach.

Na początku spotkania chór 
zespołu pieśni i tańca „Solczanie” 
odśpiewał hymny narodowe Pol-

Do budżetów samorządów rejonów wileńskiego, kowieńskiego i 
kłajpedzkiego miałyby w całości trafiać podatki dochodowe od osób 
fizycznych, płacone przez mieszkańców tych rejonów. Taką propo-
zycję zarejestrowali w Sejmie posłowie Akcji Wyborczej Polaków 
na Litwie-Związku Chrześcijańskich Rodzin Rita Tamašunienė i 
Czesław Olszewski razem z parlamentarzystami innych frakcji.
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9 lipca stał się wyjątkowym dniem dla każdego mieszkańca gmi-
ny Mickuny. Właśnie tego dnia parafia Wniebowzięcia Najświęt-
szej Maryi Panny w Mickunach obchodzi swoje pierwsze 100-le-
cie. Piękna data i piękne święto całej parafii. 
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Podczas wizyty w pałacu Balińskich Prezydent RP Andrzej Duda z małżonką otrzymali pamiątkę z Ziemi Solecznickiej – obraz malarki lu-
dowej Anny Krepsztul, przedstawiający bukiet piwonii
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Na szczycie NATO w Wilnie 
zebrali się liderzy i sojusznicy 
tego obronnego aliansu, m. in. 
prezydent USA Joe Biden, se-
kretarz generalny NATO Jens 
Stoltenberg, premier Kanady 
Justin Trudeau i inni goście.

w centrum wystawienniczo- 
kongresowym „litexpo” odbyło 
się spotkanie prezydenta Gitana-
sa Nausėdy z Jensem Stoltenber-
giem. omówione zostały ostatnie 
szczegóły przygotowań do szczy-
tu i zorganizowano wspólną kon-
ferencję prasową.

w poniedziałek wieczorem Gi-
tanas Nausėda powitał na wileń-
skim lotnisku prezydenta uSa Joe 
Bidena, a we wtorek obaj spotkali 
się w siedzibie urzędu Prezydenta.

z kolei premier ingrida 
Šimonytė przyjmowała w wieży 
zamku Giedymina premiera ka-
nady Justina trudeau.

Stoltenberg w poniedziałek 
wieczorem spotkał się na litwie 
z prezydentem turcji recepem 
tayyipem erdoganem i premie-

rem Szwecji ulfem kristerssonem 
w celu omówienia możliwości ra-
tyfikowania przez ankarę człon-
kostwa Szwecji w Nato.

w szczycie łącznie uczestni-
czyło 48 delegacji państw człon-

kowskich Nato i krajów part-
nerskich, w skład których weszło 
około 2400 członków, 40 głów 
państw. Spotkanie na taką ska-
lę odbywało się na litwie po raz 
pierwszy.

udział w szczycie Nato 
wzięli także kanclerz Niemiec 
olaf Scholz, prezydent Francji 
emmanuel Macron, prezydent 
Polski andrzej Duda, prezydent 
ukrainy wołodymyr zełenski, 
premier wielkiej Brytanii rishi 
Sunak, premier Grecji kiriak Mit-
sotakis i inni przywódcy.

Stolica litwy na przygotowa-
nia do szczytu wydała około 10 
mln euro – wyasfaltowano nie-
które ulice, położono chodniki, 
zmodernizowano infrastrukturę. 
rząd wcześniej zapowiadał, że na 
organizację wydarzenia potrzebne 
będzie ok. 38 mln euro.

Na podst. BNS
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Po wielu latach nowe miej-
sce w Wilnie – ogród japoński – 
wiosną otworzył swoje podwoje 
dla mieszkańców Wilna. Cieszą-
cy się dużym zainteresowaniem 
zwiedzających Ogród Japoński 
stał się już ulubionym miejscem 
wypoczynku większości wilnian. 
Wyrosły też w nim nowe rośli-
ny, ale, niestety, nie japońskie.

Podczas spaceru po nowym 
ogrodzie mieszkańcy zauważyli 

rosnące tu chwasty. wilnianie byli 
nie tylko zdziwieni, ale i oburzeni 
– w końcu to miejsce zostało otwar-
te dopiero niedawno, a już zaczę-
ły tam rosnąć niepożądane rośliny.

autorem i inicjatorem idei 
ogrodu Japońskiego jest mistrz 
krajobrazu i bonsai kęstutis Pta-
kauskas. wraz z firmą „tokvila” 
zaproponował pomysł stworze-
nia w wilnie ogrodu w stylu ja-
pońskim. lokalizacja ogrodu nie 

została wybrana przypadkowo. 
terytorium to jest pozostałością 
po lodowcu, który kiedyś prze-
chodził przez litwę - mały staw 
powstał z płynącej tu lodowco-
wej rzeki.

idea ogrodu japońskiego po-
wstała już w 2013 roku. Jego 
utworzenie trwało 10 lat. ogród 
został oficjalnie otwarty dla zwie-
dzających 29 kwietnia br.

Na podst. madeinvilnius.lt

W wileńskim Ogrodzie Japońskim już rosną chwasty

Już środek lata, ale napły-
wające z północnego wschodu 
chłodne masy powietrza stwo-
rzyły warunki do pobicia rekor-
du minimalnej temperatury. W 
nocy 11 lipca najchłodniej było 
w północno-wschodnich rejo-
nach kraju.

„według wstępnych danych, 
wczesnym rankiem odnotowano 
nowy rekord minimalnej tempe-
ratury powietrza dla 11 lipca – na 
automatycznej stacji meteorolo-
gicznej w Malatach (na wysokości 
1,5 m) odnotowano spadek tem-
peratury powietrza aż do +3,8°c 
(a w ucianie do + 4,8°c). rekord 

sprzed 55 lat został poprawiony o 
ponad stopień: 11 lipca 1968 roku 
temperatura w Ławkowie (lit. lau-
kuva) spadła do + 4,9 °c” – donosi 

litewska Służba Hydrometeorolo-
giczna (lHMt).

Przygruntowych przymroz-
ków (na wysokości 5 cm) udało 
się uniknąć. Jak informuje lHMt, 
najniższa temperatura zarejestro-
wana została w oniksztach (lit. 
anykščiai) – zaledwie +0,5°c. 
Niskie temperatury odnotowano 
również w Malatach (+1,2°c) i 
ucianie (+1,5°c). Meteorolodzy 
nie wykluczają, że gdzieś w wą-
wozach (formy ujemne ukształ-
towania terenu) w tych okolicach 
mógł być lekki przymrozek przy 
gruncie.

Na podst. LHMT

rekordowo chłodna lipcowa noc

Wilno jest pierwszym 
miastem w europie, w którym 
jeżdżą autonomiczne samochody 
dostawcze
Wilno staje się pierwszym miastem w Europie, w którym jeż-

dżą samochody autonomiczne: 3 samochody będą dostarczać to-
wary w centrum stolicy.

od końca czerwca w centrum wilna zaczęły kursować autonomicz-
ne samochody dostawcze detalicznej sieci handlowej „iki”. Dzięki 
tej innowacji wilno staje się pierwszym miastem w europie, które 
wykorzystuje samochody autonomiczne w rzeczywistych warunkach 
drogowych.

Samochody zostały uznane za bezpieczne, ponieważ od jesieni 
ubiegłego roku jeden z nich jeździł po wileńskiej dzielnicy Balsiai, 
gdzie badano jego zdolność do bezpiecznego uczestniczenia w ruchu 
drogowym. 

według Nijolė kvietkauskaitė, dyrektorki generalnej iki lietuva, 
rynek e-handlu na litwie jest niezwykle dynamiczny, dlatego ważne 
jest, aby być zawsze o krok do przodu.

autonomiczne samochody dostawcze sieci handlowej „iki” wy-
produkowała estońska firma „clevon”. Jak wskazuje Mart Mathi-
sen, kierownik projektów sprzedaży „clevon”, samochody te mogą 
poruszać się po ulicach miast z prędkością do 50 km/h, ale w celu 
zapewnienia maksymalnego bezpieczeństwa ich prędkość w wil-
nie zostanie na jakiś czas ograniczona do 25 km/h. według niego, 
tak mała prędkość została uzgodniona z Ministerstwem transpor-
tu i komunikacji.

Planuje się, że samochody te będą przemieszczać się z centrum han-
dlowego iki przy ulicy Mindaugo ulicami Starówki i Nowego Miasta.

Na podst. ELTA, iki.lt

Szczyt natO: Wilno stało się 
miastem-twierdzą
Przed zaplanowanym na 11-12 lipca szczytem Sojuszu Północ-

noatlantyckiego w Wilnie NATO zamieniło stolicę Litwy w fortecę; 
podjęto zakrojone na szeroką skalę działania z myślą o bezpieczeń-
stwie uczestników spotkania – poinformowała Agencja Reutera.

Szesnaście państw członkowskich Nato wysłało na litwę łącznie 
tysiąc żołnierzy w celu zapewnienia bezpieczeństwa podczas szczytu. 

wydarzenie, które było organizowane w mieście oddalonym od 
rosji o zaledwie 150 km, chroniono przez zaawansowane systemy 
obrony powietrznej państw Nato.

agencja reutera wyliczyła, że na litwie znajdowało się 12 ame-
rykańskich rakietowych systemów Patriot wysłanych przez Niemcy, 
systemy NaSaMS przekazane przez Hiszpanię, haubice caesar do-
starczone przez Francję, myśliwce francuskie, fińskie i duńskie oraz 
sprzęt do zwalczania dronów wysłany przez Francję i wielką Brytanię.

Podkreślono, że Polska i Niemcy zapewniły siły operacji specjal-
nych, natomiast inne kraje dostarczyły sprzęt chroniący przed zagro-
żeniami chemicznymi, biologicznymi i nuklearnymi.

Na podst. „Nasz Dziennik“, AB, PAP
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W lipcu w życie weszło kil-
ka zmian związanych z prze-
glądem technicznym pojazdów. 
Zaostrzono nie tylko wymogi 
związane z korygowaniem prze-
biegu pojazdu, ale podwyższo-
ne zostały również ceny usług 
przeglądu technicznego, która 
będzie zależeć głównie od ro-
dzaju paliwa.

od 7 lipca br. nieuzasad-
nione zmniejszenie przebiegu 
stwierdzone podczas przeglądu 
technicznego jest uznawane za 
niedużą usterkę, jednak później, 
tj. od 7 lipca 2025 roku, tzw. cof-
nięcie licznika będzie traktowane 
jako poważny brak.

z kolei od 13 lipca właści-
ciele pojazdów zapłacą za obo-
wiązkowy przegląd techniczny 
według nowych stawek. według 
najnowszych tegorocznych da-
nych płacowych i inflacyjnych, 

dostarczonych przez Państwową 
agencję Danych, ceny przeglą-
dów technicznych w kraju zosta-
ły przeliczone i wzrosną średnio 
o 5 procent.

o 1,4 euro więcej za prze-
gląd zapłacą właściciele aut oso-
bowych na gaz, tj. 28,90 euro. 
Przegląd techniczny samochodu 
osobowego na benzynę będzie 

kosztował o 1,1 euro więcej, czyli 
23 euro, na olej napędowy - 26,70 
euro, co oznacza wzrost ceny o 
1,30 euro.

o 60 eurocentów więcej za 
przegląd techniczny zapłacą wła-
ściciele motorowerów i motocy-
kli, a za quada 17,20 euro, tj. 80 
eurocentów więcej niż obecnie.

Na podst. lrt.lt

Narodowa Agencja Oświa-
ty (NŠA) 12 lipca opublikowa-
ła wyniki państwowych egza-
minów maturalnych z języka 
litewskiego, matematyki, języ-
ka obcego (niemieckiego i fran-
cuskiego), geografii i biologii. 
Odnotowano lepsze wyniki ma-
tury z matematyki i języka li-
tewskiego.

Do egzaminu z języka litew-
skiego, zdawanego na poziomie 
państwowym, przystąpiło w tym 
roku 16948 maturzystów. egza-
min zdało 92,8 proc. kandyda-
tów, a maksymalną liczbę punk-
tów (100) uzyskało 342 uczniów, 
tj. 2 proc. zdających.

w ubiegłym roku nieco mniej 
maturzystów zdało ten egzamin 

(92 proc.), ale nieco więcej uzy-
skało najwyższą ocenę (2,2 proc.).

Do egzaminu z matematyki 
przystąpiło 14 334 maturzystów. 
egzamin zdało 84,6 proc. kandy-
datów (w 2022 r. – 64,6 proc., 2021 
r. – 84,8 proc.). Maksymalną ocenę 
otrzymało 179 kandydatów, co sta-
nowi 1,2 proc. (2022 r. – 0,8 proc.).

w tym roku do egzaminów 
państwowych zarówno z języka 
niemieckiego, jak i francuskiego 
przystąpiło mniej kandydatów niż 
w ubiegłym roku: 28 maturzystów 
zdawało egzamin z niemieckiego 
(53 w 2022 r.), 15 – z francuskie-
go (22 w 2022 r.). wszyscy kan-
dydaci, którzy wybrali te egzami-
ny, zdali je (w ub. roku też zdali 
wszyscy zdający).

aby zdać oba egzaminy, co 
najmniej trzeba zdobyć 16 punk-
tów z 100 możliwych.

wyniki pozostałych państwo-
wych egzaminów maturalnych 
będą ogłoszone do 13 lipca, a se-
sji powtórkowej – do 17 lipca.

Fot. Marian Paluszkiewicz

matura. Lepsze wyniki egzaminów 
z matematyki i języka litewskiego

zmiany w przeglądzie technicznym: 
zaostrzone wymagania, wzrosną ceny usług

rejon trocki: poobiednie drzemki 
nie będą już obowiązkowe 
w przedszkolach
Dzieci w przedszko-

lach samorządu rejo-
nu trockiego nie będą 
zmuszane do poobied-
niej drzemki. Samorząd 
zatwierdził zapis, że sen 
mogą zastąpić inne formy 
odpoczynku.

obowiązująca do tej 
pory zasada popołudniowej 
drzemki dzieci w placów-
kach oświatowych może 
zostać zmieniona po tym, 
jak ponad 1000 rodziców 
zaapelowało do różnych in-
stytucji o jej zmianę.

uważa się, że praktyka kładzenia dzieci do łóżka bez wyjątku po 
obiedzie jest wadliwa, ponieważ normy higieniczne nie wymagają, aby 
dzieci spały w ciągu dnia. Dlatego też celem jest rozwiązanie tego pro-
blemu nie na poziomie indywidualnym, ale systemowym – wskazanie 
równoważnych form odpoczynku, odpowiadających indywidualnym 
potrzebom dziecka.

Proponuje się zastąpienie snu w przedszkolach kolorowaniem, 
układaniem puzzli, wycinaniem, słuchaniem bajek przez słuchawki i 
innymi zajęciami, do prowadzenia zajęć w halach sportowych lub in-
nych przestrzeniach placówek oświatowych.

Na podst. trakai.lt

na Litwie, Łotwie i w Polsce 
udaremniono już ponad 100 tys. 
prób nielegalnego przedostania się 
migrantów
Od początku kryzysu migracyjnego wywołanego przez Biało-

ruś liczba nielegalnych migrantów, którzy nie zostali wpuszczeni 
do Polski, Litwy i Łotwy, przekroczyła w środę 100 tysięcy – in-
formuje Państwowa Służba Graniczna (VSAT).

te trzy kraje uniemożliwiły już łącznie 100 192 nielegalnym 
imigrantom wjazd na swoje terytorium z Białorusi (według ostat-
nich danych). 

według VSat, w ciągu prawie dwóch lat najwięcej prób wtargnię-
cia nielegalnych migrantów do kraju udaremniła Polska – 65 757. Dwa 
lata temu do tego kraju próbowało dostać się 36 448 nielegalnych mi-
grantów, w ubiegłym roku – 14 997, w tym roku – 14 312.

od 3 sierpnia 2021 roku, kiedy funkcjonariuszom VSat przyzna-
no prawo zawracania imigrantów próbujących przekroczyć granicę w 
niedozwolonych miejscach ze strony Białorusi, litewscy strażnicy nie 
wpuścili na terytorium naszego kraju 20 581 przybyszów. w 2021 roku 
VSat udaremnił nielegalne wtargnięcie do kraju dla 8106 cudzoziem-
ców, w 2022 roku – 11 211. w tym roku liczba ta znacznie spadła i jest 
11 razy niższa niż w Polsce i 3,5 razy niższa niż na Łotwie, tj. wjazdu 
na litwę odmówiono dla 1264 cudzoziemców, którzy próbowali nie-
legalnie przekroczyć litewsko-białoruską granicę ze strony Białorusi.

według VSat, zdecydowana większość migrantów przybywających 
do ue z Białorusi to stosunkowo młodzi, silni fizycznie mężczyźni 
szukający lepszego życia na zachodzie. Starają się o azyl w pierwszym 
kraju wspólnoty, choć w ogóle nie wiążą z nim swojej przyszłości. Po 
uruchomieniu takich procedur szukają możliwości nielegalnej ucieczki 
do europy zachodniej. litwa jest w ich planach krajem tranzytowym.

Na podst. vsat.lrv.lt

Drugi blok energetyczny 
elektrowni jądrowej w Ostrow-
cu na Białorusi został podłączo-
ny do sieci. Moc reaktora jest 
obecnie zwiększana etapami.

Poinformowała o tym we 
wtorek, 12 lipca, białoruska pań-
stwowa agencja informacyjna 
„Belta”, powołując się na Mi-
nisterstwo energetyki kraju.

Jak podano w komunikacie, 
drugi blok został podłączony do 
sieci 10 lipca o godz. 21.40. Do-
konano tego w ramach pilota-
żowego programu eksploatacji 
przemysłowej, po pomyślnym za-
kończeniu planowanych testów 
reżimów chłodzenia reaktora.

Później w drugim reaktorze 

przeprowadzone zostaną testy 
dynamiczne przy różnych po-
ziomach mocy, podczas których 

blok energetyczny zostanie rozła-
dowany, w tym do zera. Następnie 
specjaliści ocenią charakterystykę 
sprzętu przed przeprowadzeniem 
jego kompleksowych testów przy 
mocy projektowej.

Białoruś buduje elektrownię 
jądrową o mocy 2400 Mw w po-
bliżu miasta ostrowiec, oddalone-
go o 50 km od wilna. elektrow-
nia składać się będzie z dwóch 
bloków energetycznych o mocy 
1200 Mw.

litwa krytykuje projekt, któ-
ry według krajowych specjalistów 
jest realizowany z naruszeniem 
wymogów bezpieczeństwa jądro-
wego.

Na podst. ELTA

drugi blok elektrowni jądrowej 
w Ostrowcu został podłączony do sieci
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NOWINY
znad Solczy

ski i litwy. w Dniu Państwa wy-
konane dwa wspaniałe utwory o 
krajach wolnych i niepodległych.

Mer rejonu solecznickiego 
zdzisław Palewicz, witając dostoj-
nych gości podkreślił wyjątkowość 
rejonu solecznickiego na tle li-
twy, mówiąc, że większość miej-
scowej ludności jest narodowości 
polskiej, a społeczność całego re-
jonu jest wieloetniczna i wielokul-
turowa. warunkuje to konieczność 
funkcjonowania instytucji oświa-
towych i kulturalnych oraz pielę-
gnowania tożsamości narodowej.

– w naszych sercach, z poko-
lenia na pokolenie, tkwi moralny 
obowiązek pielęgnowania nie za-
pisanego w żadnym prawie bo-
gactwa narodowego, stworzonego 
przez naszych przodków. Moral-
nym obowiązkiem jest pielęgno-
wanie ojczystego języka, kultu-
ry i tradycji. Jest to dobro, które 
musimy pielęgnować i wzbogacać 
naszą pracą, a nie tylko pamięcią 
o przeszłości. Przeszłość trzeba 
szanować, bez niej nie zrozumie-
my teraźniejszości i nie będziemy 
mieli prawa do przyszłości. Dziś 
wszyscy patrzymy w przyszłość. 
taka jest teraźniejszość i staramy 
się ją jak najlepiej wykorzystać 
dla kraju, w którym żyjemy i któ-
rego jesteśmy lojalnymi obywa-
telami. robimy to odpowiedzial-
nie i honorowo, biorąc przykład 
z naszych przodków, pielęgnując 
naszą tożsamość narodową. Ni-
gdy nie zabraknie nam aktywno-
ści, siły, wytrwałości i politycznej 
mądrości, aby we współpracy z 
naszym rządem i czując poparcie 
rzeczypospolitej dochodzić swo-
ich praw, zabiegać o ich poszano-
wanie, służyć dobru stosunków 
sąsiedzkich i przyjaznych między 
naszymi dwoma krajami – Polską 
i litwą. tak było i będzie na tej 
solecznickiej ziemi – powiedział 
zdzisław Palewicz.

Podczas spotkania prezydent 
andrzej Duda wręczył odznacze-
nia państwowe zasłużonym Po-
lakom wileńszczyzny, w tym dla 

Jadwigi Sinkiewicz, mieszkan-
ki Solecznik, radnej samorządu 
rejonu solecznickiego, prezeski 
uniwersytetu trzeciego wieku 
w Solecznikach, byłej wielolet-
niej nauczycielce i aktywnej dzia-
łaczki społecznej. została ona od-
znaczona krzyżem kawalerskim 
orderu zasługi rzeczypospoli-
tej Polskiej za wybitne zasługi w 
działalności na rzecz środowisk 
polonijnych na litwie, za popula-
ryzowanie polskiej kultury, histo-
rii i tradycji narodowych.

zwracając się do gości pre-
zydent rP andrzej Duda podzię-
kował za możliwość spotkania 
z przedstawicielami Polaków, 
mieszkających na litwie. zda-
niem prezydenta, litwa jest oj-
czyzną tu mieszkających Polaków, 
będących lojalnymi obywatelami 
litwy, ale emocjonalnie związa-
nych z Polską. Szef sąsiedniego 
państwa zaznaczył, że wizyta na 
wileńszczyźnie jest realizacją wi-
zji śp. lecha kaczyńskiego. waż-
ne są dla niego braterskie stosunki 
między narodami polskim i litew-
skim. Prezydent przypomniał też 
wspólną historię dwóch narodów 
– litewskiego i polskiego – któ-
rych celem są wspólne interesy, 
suwerenność i niezależność.

– Bardzo dziękuję razem z 
moją małżonką agatą za zapro-
szenie do rejonu solecznickiego i 
za możliwość spotkania z rodaka-
mi. Jest to dla nas bardzo ważne, 

wzruszające, a także, powiedział-
bym nawet państwowotwórcze. 
użyję tego górnolotnego okre-
ślenia, bo myślę, że jest ono na 
miejscu – mówił andrzej Duda, 
przemawiając do przedstawicieli 
polskiej społeczności na litwie. 
Dodał, że cieszy się ogromnie, że 
może spotkać się z rodakami „w 
niezwykle pięknym miejscu, któ-
re dzisiaj jest świadectwem siły 
tego rejonu” – w pięknie odno-
wionym pałacu Balińskich. – Po 
pierwsze, jest to symbol polsko-
ści na litwie. to jest także sym-
bol dzisiejszej litwy. litwy, która 
rozkwita, staje się coraz zamoż-
niejsza. litwy, gdzie ludziom co-
raz bardziej lepiej się wiedzie, ale 
też litwy, w której, wierzę w to 
głęboko, wiedzie się i będzie się 
wiodło coraz lepiej także naszym 
rodakom, dla których jest ona oj-
czyzną – mówił polski prezydent.

Po przemówieniu prezydenta 
Dudy trzy pieśni o ojczyźnie wy-
konał chór zespołu pieśni i tańca 
„Solczanie”. Po ich występie prezy-
dent Polski wraz z małżonką agatą 
zwiedzili sale pałacu, wysłuchali hi-
storii wybitnych osobistości, które 
tu mieszkały i pracowały. Prezydent 
rP z małżonką pozostawił wpis w 
księdze pamiątkowej. Podczas wi-
zyty goście otrzymali pamiątkę z 
ziemi Solecznickiej – obraz malar-
ki ludowej anny krepsztul, przed-
stawiający bukiet piwonii.

Fot. salcininkai.lt

Ważne, wzruszające 
i państwowotwórcze spotkanie

Stronę przygotował Andrzej Kołosowski

Treściwy wypoczynek harcerzy z Solecznik

Wzruszające gesty życzliwości
40-osobowa grupa młodzieży zrzeszona w 8 Solecznickiej Dru-

żynie Harcerek „Zodiak” im. Władysława Korkucia i 7 Solecznic-
kiej Drużynie Harcerzy „Step” im. Eugeniusza Siemaszki, będąca 
uczniami Gimnazjum im. Jana Śniadeckiego w Solecznikach, spę-
dziła 10 dni na obozie „Molto vivace”. Był to czas pełen pracowi-
tości, a nie szkoła bezcelowego leniuchowania, więc:

- obserwowaliśmy Mistrzostwa Polski w kolarstwie Szosowym;
- zwiedziliśmy Muzeum Józefa Piłsudskiego w Sulejówku, Mu-

zeum Żołnierzy wyklętych w ostrołęce, Muzeum katyńskie w war-
szawie, Muzeum kultury kurpiowskiej w ostrołęce, Muzeum Brata 
zenona Żebrowskiego w czarni, warszawską starówkę z podziemiami 
katedry; Bazylikę pw. trójcy Przenajświętszej w Myszyńcu, kadzidło;

- modliliśmy się w Sanktuarium Matki Bożej Studzieniczańskiej i 
Sanktuarium cudu eucharystycznego w Sokółce;

- oddaliśmy hołd poległym harcerzom, żołnierzom, bohaterom na 
warszawskich Powązkach wojskowych;

- uczestniczyliśmy w warsztatach rękodzieła i tańca kurpiowskiego;
- poznaliśmy zawód bartnika;
- odbyliśmy wędrówkę z przygodami po ziemi kurpiowskiej;
- biwakowaliśmy nad jeziorem w „kurpiowskiej krainie”;
- odwiedziliśmy bibliotekę w kadzidle;
- widzieliśmy słynny Dąb kmicica, pod którym podobno odpoczy-

wał kmicic podczas swojej podróży na bitwę ze Szwedami;
- organizowaliśmy zajęcia z technik harcerskich, sportowe, mu-

zyczne, samorozwojowe i inne, a podczas kina wieczornego obejrze-
liśmy filmy „katyń” oraz „kamienie na szaniec”;

- w ciągu obozu opracowaliśmy piosenkę obozową z akompania-
mentem perkusji, saksofonu, akordeonu, gitary i ukulele;

- przeżyliśmy masę miłych chwil i przygód.
z całego serca dziękujemy wójtowi Gminy kadzidło Panu Dariu-

szowi Łukaszewskiemu za zaproszenie, dofinansowanie naszego po-
bytu, bogatą ofertę programu, prezenty i stałą opiekę.

Serdecznie dziękujemy Panu tomaszowi Bogdziewiczowi oraz Samo-
rządowi rejonu Solecznickiego za dofinansowanie naszego przedsięwzięcia.

wyrazy wdzięczności kierujemy do Pani Dyrektor zespołu Pla-
cówek oświatowych w kadzidle im. kard. Stefana wyszyńskiego 
Haliny Prusaczyk oraz pracowników szkoły za udostępnienie po-
mieszczeń, wspaniałe warunki i życzliwą atmosferę, a także piękną 
pamiątkę w postaci drzewka.

Jesteśmy niezmiernie wdzięczni Panu Michałowi Bogdańskiemu za 
nieocenioną pomoc organizacyjną i stałą opiekę podczas naszego pobytu.

Bardzo nas wzruszyły gesty życzliwości, których doświadczyliśmy 
ze strony mieszkańców kadzidła: dzielenie się chlebem domowym, nie-
spodzianki w postaci słodyczy i napojów, zniżki, dbanie o to, byśmy byli 
do syta karmieni przez ekipę restauracji „Pyszna chata” i wiele innych.

Było nam niezmiernie miło spędzić czas z druhnami z 1 kadzi-
dlańskiej Drużyny Harcerek „Vatra” i druhami z kadzidlańskiego Sa-
modzielnego zastępu Harcerzy „zagajnica” na spacerze po kadzidle, 
wspólnych śpiewankach i zabawach integracyjnych.

chylimy czoła przed naszymi przewodnikami w ostródzie, Myszyń-
cu, czarni czy Sulejówku za przekazaną wiedzę, tłumaczenie trudnych 
zagadnień, poczucie humoru i pasję, z jaką oprowadzali nas po obiektach.

Nigdy nie zapomnimy spotkania z wnukiem Józefa Piłsudskiego, 
Panem krzysztofem Jaraczewskim, lekcje i porady życiowe wywarły 
na nas ogromne wrażenie i na zawsze pozostaną w naszych sercach 
i pamięci.

Niewątpliwie, każdy uczestnik wrócił do domu bogatszy o wiedzę 
i doświadczenie życiowe, co potwierdza słowa założyciela skautingu 
roberta Baden Powella: „tydzień życia obozowego wart jest sześć 
miesięcy nauki teorii w klasie“.

 Beata Zarumna,
wicedyrektorka gimnazjum im. Jana Śniadeckiego w Solecznikach

(Dokończenie ze str. 1)

Prezydent RP wręczył odznaczenia państwowe zasłużonym Polakom 
Wileńszczyzny, w tym dla ks. Szymona Wikło
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(Dokończenie ze str. 1)

Posłowie swoją propozycję 
uzasadniają tym, że obecnie prze-
znaczana dla samorządów rejo-
nów wileńskiego, kowieńskiego 
i kłajpedzkiego mniejsza część 
podatku dochodowego od osób 
fizycznych (GPM) nie zapew-
nia odpowiedniego finansowa-
nia niezbędnej infrastruktury i 
poprawy usług publicznych dla 
mieszkańców. Ponadto w tych re-
jonach odnotowywany jest szyb-
ki wzrost liczby mieszkańcowi i 
urbanizowane są coraz to nowe 
tereny.

zainicjowana przez posłów 
awPl-zchr propozycja za-
kłada, aby podczas sporządza-
nia projektu budżetowego 2024 
roku wyżej wymienionym samo-
rządom w całości przeznaczyć 
podatki dochodowe od osób fi-
zycznych mieszkańców tych re-
jonów. Parlamentarzyści wzywa-
ją również rząd do nowelizacji 
ustawy o metodyce ustalania do-
chodów budżetów samorządów.

Na przykład obecnie rejon 
wileński otrzymuje tylko 79,9 
proc. podatku dochodowego pła-
conego przez jego mieszkańców, 
a 20,1 proc. wpływów z tego po-
datku przekazuje innym samo-
rządom według tzw. „mechani-

zmu dawców samorządów”. Na 
dzisiejszym posiedzeniu rada 
Samorządu rejonu wileńskie-
go przyjęła złożoną przez frakcję 
awPl-zchr rezolucję, w któ-
rej wzywa Sejm i rząd do przy-
wrócenia do 100 proc. części 
podatku dochodowego od osób 

fizycznych, przypadającej rejo-
nowi wileńskiemu.

Należy podkreślić, że euro-
pejska karta Samorządu lokal-
nego obliguje władze państwo-
we do większego finansowania 
samorządów. Na litwie nato-

miast finansowanie przez rząd 
samorządów jest skandalicz-
nie niskie i nie spełnia standar-
dów, obowiązujących w innych 
krajach, szczególnie unijnych. 
awPl-zchr wzywa więc par-
tie rządzące, aby zwróciły pienią-
dze samorządowi i dofinansowa-

ły samorząd choćby ze środków 
pochodzących z akcyzy, czy in-
nych podatków pośrednich, któ-
re zamiast trafić do samorządów, 
czyli do mieszkańców, trafiają do 
budżetu państwa.

Posłowie awPl-zchr już 

nie raz wskazywali na niewy-
starczające finasowanie m.in. 
dróg w samorządach pierście-
niowych, czyli takich, które 
otaczają duże miasta, w tym 
w rejonie wileńskim. zwracali 
uwagę na to, że problem polega 
na tym, iż po zmianie finanso-

wania z Programu kPP samo-
rządy te nie otrzymują dodatko-
wych 2 proc., a trzeba wziąć pod 
uwagę, że intensywność ruchu 
w nich jest największa, rośnie 
liczba mieszkańców, powsta-
ją nowe zurbanizowane tereny, 
które potrzebują dodatkowych 
inwestycji. a obecny stan dróg 
w samorządach pierścieniowych 
nie zapewnia ich rozwoju gospo-
darczego i społecznego oraz nie 
zaspokaja potrzeb mieszkańców. 
Politycy z awPl-zchr propo-
nowali ze środków rezerwowych 
przeznaczyć 30 proc. dla samo-
rządów pierścieniowych: rejo-
nów olickiego, kowieńskiego, 
kłajpedzkiego, poniewieskiego, 
szawelskiego i wileńskiego, w 
których intensywność ruchu i 
problemy dotyczące infrastruk-
tury są jedne z najważniejszych 
problemów zgłaszanych przez 
mieszkańców. w pierwszym 
czytaniu Sejm zwrócił ten pro-
jekt nowelizacji autorom do 
wniesienia poprawek.

 Posłowie aWPL-zChr mają sposób, 
aby poprawić sytuację finansową rejonów wokół dużych miast 

Frakcja Akcji Wyborczej 
Polaków na Litwie – Związ-
ku Chrześcijańskich Rodzin 
(AWPL-ZChR), biorąc pod 
uwagę prężnie i dynamicznie 
rozwijający się rejon wileński, 
rosnącą z roku na rok liczbę 
jego mieszkańców, którzy widzą 
tu perspektywę zamieszkania i 
podejmowania pracy, co bez-
pośrednio wiąże się z potrzebą 
rozwoju i poprawy warunków 
infrastruktury w rejonie, 

5 lipca na posiedzeniu rady 
Samorządu rejonu wileńskiego 
złożyła projekt rezolucji, skiero-
wanej do Sejmu i rządu rl w 
sprawie przywrócenia do 100 
proc. części podatku dochodo-
wego od osób fizycznych, przy-

padającej Samorządowi rejonu 
wileńskiego.

rezolucja apeluje też o zwró-
cenie uwagi na to, że rejon wi-
leński jest rejonem wyjątkowym 
i otaczającym pierścieniem sto-
licę, co oznacza, że z jego infra-
struktury korzystają mieszkańcy 
nie tylko rejonu stołecznego, ale 

też innych samorządów. Niesłusz-
nie jest więc, że rejon wileński 
aż około 20,1 proc. wpływów z 
podatku dochodowego mieszkań-
ców powinien przekazać innym 
samorządom w ramach „Mecha-
nizmu Dawców Samorządów”. 
Jak zaznaczył starosta frakcji 
awPl-zchr waldemar urban, 

taki system „dawców”, stworzony 
przez konserwatystów oraz libera-
łów, jest niesolidarny, nieracjonal-
ny i nieproporcjonalny w stosun-
ku do innych samorządów. takie 
zabieranie pieniędzy od podatni-
ka rejonu, nie uwzględniając po-
łożenia geograficznego oraz tego 
aspektu, że z infrastruktury rejo-
nu korzysta się o wiele intensyw-
niej niż w innych samorządach, 
można nazwać swoistą grabieżą i 
oszustwem. więc ważne jest zro-
zumienie ze strony Sejmu i rzą-
du kwestii poruszonego tematu, 
prowadzenie dialogu i znalezie-
nie kompromisu.

zwłaszcza, że te nieuczciwe 
praktyki rządzących i ich decyzje 
stoją w sprzeczności z europej-

ską kartą Samorządu lokalnego, 
która obliguje władze państwowe, 
rząd do większego finansowania 
samorządu. Na litwie finansowa-
nie przez rząd samorządów jest 
skandalicznie niskie i nie spełnia 
standardów jakie obowiązują w in-
nych krajach, szczególnie unijnych. 
Dlatego radni awPl-zchr wzy-
wają partie rządzące, aby zwrócili 
pieniądze samorządowi i dofinan-
sowali samorząd choćby ze środ-
ków pochodzących z akcyzy, czy 
innych podatków pośrednich, które 
zamiast trafić do samorządów, czy-
li do mieszkańców, trafiają do bu-
dżetu państwa. Jak podkreśla frak-
cja awPl-zchr, nie ma zgody na 
okradanie mieszkańców rejonu wi-
leńskiego przez decyzje rządowe.

Radni z frakcji Akcji Wy-
borczej Polaków na Litwie 
– Związku Chrześcijańskich 
Rodzin, dbając i wspierając 
rolnictwo w rejonie wileńskim, 
22 czerwca br. przedstawili Ad-
ministracji Samorządu Rejonu 
Wileńskiego projekt uchwały w 
sprawie obniżenia o 50 proc. po-
datku gruntowego dla rolników 
rejonu wileńskiego. 

rolnicy rejonu wileńskie-
go doznali skutków suszy i już 
wiadomo, że zostały nieodwra-
calnie dotknięte obszary upraw 
rolnych, co spowoduje rolnikom 
duże straty. celem projektu jest 
ulżenie rolnikom, którzy zadekla-
rowali uprawy rolne w rejonie wi-
leńskim, ciężaru strat spowodo-
wanych suszą.

warto również nadmienić, 

że okresem nieprzychylnym dla 
rolnictwa był również rok 2018 
oraz 2019 i rada Samorządu re-
jonu wileńskiego z inicjatywy 
frakcji awPl-zchr, na czele z 
wieloletnią mer i obecną radną 
Marią rekść, przyjęła decyzje o 
zwolnieniu i zmniejszeniu podat-
ków dla rolników. taka praktyka 
wskazała, że te decyzje są słuszne 
i zmniejszyły rolnikom poniesio-
ne straty z powodu nieprzychyl-
nych zjawisk klimatycznych.

rejon wileński ma głębokie 
tradycje rolnicze i zrównoważo-
ny rozwój rolnictwa. radni frak-
cji awPl-zchr zawsze wspiera-
li i nadal będą wspierać rolników, 
propagować rolnictwo, starać się 
zachować najlepsze tradycje go-
spodarowania i zrównoważonego 
rozwoju rolnictwa.

mieszkańcy rejonu wileńskiego okradani przez decyzje rządowe

Frakcja aWPL-zChr podaje pomocną dłoń rolnikom
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6 lipca obywatele Litwy 
mieszkający w kraju oraz roz-
siani po całym świecie obcho-
dzili Dzień Państwa. Święto jest 
obchodzone dla upamiętnienia 
koronacji w 1253 roku Mendo-
ga jako jedynego króla Litwy. 
W tym samym dniu wszyscy na 
Litwie świętują również Dzień 
Pieśni Narodowej.

w tym dniu w całym kraju 
oraz za granicą są organizowa-
ne świąteczne apele, koncerty, 
wystawy. w różnych miejsco-
wościach rejonu wileńskiego 
również Dzień Państwa jest 
uroczyście obchodzony. w tym 
roku mieszkańcy oraz goście re-
jonu wileńskiego zostali zapro-
szeni do Miednik, gdzie na zam-
ku odbył się uroczysty koncert.

Na przybyłych na uroczy-

stość gości czekał świąteczny pro-
gram przygotowany przez zespoły, 
działające przy wielofunkcyjnym 

ośrodku kultury w rudominie 
oraz filiach tej placówki. Przed pu-
blicznością wystąpił zespół folklo-
rystyczny „Verdenė”, męski zespół 
wokalny „Seni draugai” oraz zespół 

wokalny „kresowy płomień”, dzia-
łające przy centrum kultury w zu-
junach, zespoły „Gija” i „kolurija”, 

działające przy wok w rudomi-
nie oraz chór mieszany „Pagirių 
dainoriai” z centrum kultury w 
wojdatach, jak też zespół wokal-
ny „echo” z centrum kultury w 

rukojniach. w wykonaniu tych 
zespołów goście obchodów mo-
gli usłyszeć przepiękne piosenki 
patriotyczne o litwie. Pieśni były 
przeplatane rozważaniami o roli 
Mendoga w historii litwy.

Na święto do Miednik przy-
byli dostojni goście. wśród nich 
należy wymienić posła na Sejm 
republiki litewskiej z ramie-
nia awPl-zchr czesława ol-
szewskiego, radnych Samorządu 
rejonu wileńskiego, dyrektora 
administracji władysława kon-
dratowicza, starostę gminy Mied-
niki renatę Bogdanowicz.

„Miedniki pamiętają nie tylko 
czasy stanowienia się państwowo-
ści za Mendoga, ale również nie 
tak dawne tragiczne wydarzenie, 
podczas którego polegli obrońcy 
granic naszego kraju. Dziś w tym 

niezwykłym miejscu razem ob-
chodzimy ważne dla litwy świę-
ta. Piękne są ostatnie słowa nasze-
go hymnu – „w imię litwy niech 
kwitnie jedność”. Szukajmy więc 
tego, co nas łączy” – mówił poseł 
czesław olszewski.

kulminacją święta było wspól-
ne odśpiewanie hymnu narodowe-
go. Mieszkańcy rejonu wileńskiego 
przyłączyli się do ogólnokrajowej 
akcji patriotycznej, która stała się 
już tradycją jednoczącą wszystkich 
obywateli litwy mieszkających w 
kraju i zagranicą.

organizatorami obchodów 
byli: wielofunkcyjny ośrodek 
kultury w rudominie, zamek w 
Miednikach, Muzeum Historycz-
ne w trokach, Samorząd rejonu 
wileńskiego, Starostwo w Miedni-
kach, „Nemėžio komunalininkas”.

Obchody dnia Państwa na zamku w miednikach 

W Centrum Kultury w So-
lecznikach odbyło się poznawa-
nie twórczości Salvadora Dali. 
Letnia Szkoła Artystyczna po 
raz kolejny zaprosiła dzieci na 
zajęcia, rozwijające kreatyw-
ność, pogłębiające wiedzę o ma-
larstwie i pomagające odkry-
wać siebie. 

tematem tegorocznych za-
jęć letniej Szkoły artystycznej 
jest „w tyglu sztuki, lejące zega-
ry Salvadore Dali i inne”. zajęcia 
prowadzi malarka, pedagog anna 
Szpadzińska-koss z Gdańska.

Salvador Dali (1904 – 1989) 
– hiszpański artysta, malarz, gra-
fik i rzeźbiarz, jeden z najsłyn-
niejszych przedstawicieli surreali-
zmu, który  do tworzenia inspiruje 

około 50 dzieci z rejonu solecz-
nickiego, uczestniczących w let-
niej Szkole artystycznej.

Pierwszego dnia zajęć anna 
Szpadzińska-koss zapytała dzie-
ci, jakie mają marzenia i sny. od-
powiedź na to pytanie znalazła 
się na kartce każdego uczestni-
ka zajęć. Dzieci w niezwykle 
ciekawy sposób przedstawiły 
też twarze o różnych kształtach 
i kolorach i in. Przed nimi jesz-
cze wiele ciekawych zajęć, pod-
czas których spróbują stworzyć 
kamiennego człowieka, płoną-
ce żyrafy i dziwny ogród. Już w 
najbliższym czasie zobaczymy te 
prace na wernisażu letniej Szko-
ły artystycznej.

Na podst. salcininkai.lt

Letnia Szkoła Artystyczna z Salvadorem Dali w Solecznikach 

zajęcia rozwijające 
kreatywność

kościół pw. wniebowzięcia 
Najświętszej Maryi Panny zo-
stał w Mickunach wybudowany 
w 1826 roku. w jego wyświęce-
niu brał udział poeta Juliusz Sło-
wacki. Jednak parafia powsta-
ła znacznie później. kościół w 
Mickunach miał burzliwą histo-
rię. w 1869 roku był zamknięty, 
a w 1871 r. przez władze impe-
rium rosyjskiego zamieniony w 
cerkiew. kościół katolikom został 
zwrócony dopiero w 1918 roku. 
w 1922 r. został wyremontowa-
ny, a w 1923 założono parafię. od 
tamtego czasu minęło już 100 lat. 
kościół w Mickunach nieco przy-
pomina małą katedrę na zewnątrz, 
a wewnątrz kościół jest pełen cie-
pła i czułej atmosfery.

obchody 100-lecia parafii roz-
poczęto od uroczystej Mszy św. Na 
zaproszenie czcigodnego księdza 
proboszcza parafii Jana czerniaw-
skiego przybył na święto biskup 
pomocniczy archidiecezji wileń-
skiej arūnas Poniškaitis, którego 

przywitano według staropolskiego 
obyczaju - chlebem na progu ko-
ścioła.  Biskup arūnas Poniška-
itis celebrował Mszę św., podczas 
której dziękowano Bogu za to, że 
mimo burzliwej historii kościół i 
parafia w Mickunach przetrwała i 
rozwija się pozyskując coraz no-
wych parafian. Podczas Mszy św. 
na ręce biskupa oraz księdza- pro-
boszcza złożono dary w postaci 
owoców i warzyw, zboża, chleba 
i innych darów. Parafianie podzię-
kowali biskupowi za przybycie na 
tak szczególne dla parafii święto. 

Po Mszy św. na wszystkich 
czekał świąteczny koncert. w 
koncercie wzięli udział aneta 
Baranowska, która zachwyci-
ła wszystkich swym anielskim 
głosem,  agnieszka worono-
wicz i Beata Pawłowska, chór 
kościoła w Mickunach, zespół 
wokalny „Mickunianka”, zespół 
wokalny „Przyjaciele”, zagrał 
na akordeonie Mateusz Da-
inoravičius, a także zaśpiewa-
ła raimonda tallat-kelpšaitė, 

której komponował Gytis ci-
nauskas. Podczas koncertu 
wszyscy razem śpiewali i mile 
spędzili czas w nadzwyczajnie 
przytulnej atmosferze. a już po 
wszystkim ksiądz proboszcz 
złożył serdeczne podziękowa-
nia wszystkim za zaangażowa-

nie i włożoną pracę, poczęsto-
wał pralinką każdego, kto był w 
ten dzień na obchodach. 

Na święto parafii w Micku-
nach przybyła cała delegacja z 
Samorządu rejonu wileńskie-
go. Na święto przybył także były 
proboszcz parafii w Mickunach 

ks. waldemar ulczukiewicz.
tego dnia mieszkańcy parafii 

w Mickunach usłyszeli wiele cie-
płych słów. Goście święta złożyli 
serdeczne życzenia.

Na podst.  inf. Centrum 
Kultury w Mickunach

Fot. Marian Paluszkiewicz

100-lecie parafii pw. Wniebowzięcia najświętszej maryi Panny w mickunach
(Dokończenie ze str. 1)
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W stolicy

Stronę przygotowano na podstawie: vilnius.lt

Jakie historie mógłby opo-
wiedzieć Park Bajek? Miesz-
kańcy Karolinek i Lazdynai 
oraz wszyscy ci, którzy lubią 
spędzać tu czas, zapraszani są 
do aktywnego udziału w przy-
gotowaniu do października br. 
studium wykonalności Parku 
Bajek. 

w trakcie przygotowywania 
studium przeprowadzana będzie 
analiza istniejącej sytuacji oraz 
badane będą potrzebne zmiany dla 
lepszego zaspokojenia potrzeb od-
wiedzających to rekreacyjne miej-
sce. zespół projektowy zaprasza 
do spotkań podczas spacerów, 
udziału w ankiecie internetowej, 
a w przyszłości – do udziału w 
warsztatach twórczych.

zainteresowani mieszkańcy 
już teraz mogą wziąć udział w an-
kiecie sondażowej. odpowiedzi 
można nadsyłać do 28 lipca. ce-
lem ankiety jest poznanie zwycza-
jów osób odwiedzających park, 
lepsze zrozumienie ich potrzeb i 
związków z parkiem. Do  ankiety 
można również załączyć zdjęcia, 
na których uwieczniono momenty 
z odwiedzin parku. w ten sposób 
stworzone zostanie archiwum hi-
storii parku. 

oprócz tego 19 lipca o godz. 
18.00 mieszkańcy zapraszni są 
na spacer po parku z ekipą pro-
jektową oraz wspólną dyskusję 
rozwoju parku od strony dzielni-
cy lazdynai.  więcej informacji 
o wydarzeniu można znaleźć na 
stronie https://fb.me/e/fztJzkttb. 

Park Bajek to 29-hektarowy 
obszar przyrodniczy na pogra-
niczu dzielnic karolinki i laz-
dynai. ten obszar rekreacyjny 
odgrywa rolę naturalnego fila-
ru na intensywnie zurbanizo-
wanym obszarze. Jest to mło-
dy  - 40-50-letni las sosnowy 
ze znaczną domieszką brzozy w 
podobnym wieku. infrastruktura 
parku oceniana jest jako zużyta, 

w stanie ruiny, strefy funkcjo-
nalne są niezdefiniowane, bra-
kuje oznakowania, a w niektó-
rych miejscach – wyraźniejszych 
wejść.

By rozwiązać istniejące pro-
blemy, organizacja pożytku pu-
blicznego „Vilniaus miesto par-
kai” wespół z zSa „Vilniaus 
planas” na zamówienie Samorzą-
du m. wilna razem z mieszkańca-
mi będą opracowywali studium 
wykonalności dla parku. zapra-
szamy wszystkich chętnych do 
udziału w procesie twórczym.

Sugestie dotyczące studium 
wykonalności można nadsyłać do 
1 października 2023 r. na adres: 
idejosparkams@vilniausparkai.lt.

W sierpniu największa 
w mieście galeria plenerowa 
„Sztuka bez dachu” po raz 
czwarty planuje powrócić na 
ulice Wilna. Projekt zrodził się 
przed trzema laty, by pomóc ar-
tystom dotkniętym pandemią 
COVID-19. Inicjatywa  Samo-
rządu m. Wilna i firmy reklamy 
zewnętrznej JCDecaux Lietuva 
doczekała się rekordowego zain-
teresowania artystów i udziału 
mieszkańców, którzy wyruszyli 
na poszukiwanie sztuki w nie-
oczekiwanych miejscach stolicy. 

Projekt „Sztuka bez dachu” 
ma na celu nie tylko udzielanie 
pomocy zawodowym artystom w 
szerszym dostrzeganiu ich twór-
czości, jednocześnie jest to plat-
forma nawiązywania kontak-
tów i sprzedawania dzieł sztuki, 
wszystkie bowiem uczestniczące 

w projekcie prace mają być sprze-
dawane, a ceny podawane są do 
wiadomości publicznej. Po raz 
czwarty na ulice miasta powraca-
jący projekt nie tylko wprowadzi 
miasto w inny nastrój, być może 
również niektóre prace z pracowni 
artystów trafią do nowych domów.  

co roku projekt cieszy się 
ogromnym zainteresowaniem – 
do udziału w nim zgłasza się po-
nad 500 artystów. również w tym 
roku jury stanie przed trudnym za-
daniem wyłonienia100 prac, które 
zostaną wydrukowane i będą eks-
ponowane na nośnikach reklamy 
zewnętrznej w mieście, a kilkaset 
kolejnych zostanie zaprezentowa-
nych w wirtualnej galerii www.
menasbestogo.lt, która jest czyn-
na przez cały rok. Galeria plenero-
wa będzie jednocześnie zapraszać 
odwiedzających do zapoznania 

się z internetową wersją galerii, 
gdzie odwiedzający znajdą mnó-
stwo różnych prac, form ekspre-
sji  i twórców różnych pokoleń. 
każdego roku w projekcie biorą 
udział zarówno znani artyści, jak 
też rodzące się talenty.

„Gdy przed kilkoma laty 
rozpoczynaliśmy projekt, nie 
spodziewaliśmy się, że będzie 
kontynuowany, jednak zaintere-
sowanie artystów oraz wsparcie 
mieszkańców miasta dowodzą, 
że jest to oczekiwana okazja do 
spotkania latem twórców i miło-
śników sztuki. Mamy nadzieję, 
że w tym roku zobaczymy cieka-
we i nieoczekiwane prace, które 
stworzą na stołęcznych ulicach 
nowe konteksty” – mówi Žane-
ta Fomova, kierowniczka firmy 
reklamy zewnętrznej JcDecaux 
lietuva.

 

zaproszenie do współtworzenia Parku Bajek  

„Sztuka bez dachu”    

28 lipca 2023 r. o godz. 10.00 
w dużej sali samorządu odbędzie się 

 POSIEDZENIE RADY 
SAMORZĄDU REJONU WILEŃSKIEGO
Posiedzenie można obserwować na: https://youtu.be/M2TWtxjENq4

Robert Duchniewicz, mer  Samorządu Rejonu Wileńskiego 
(S-3425)

Gratulujemy pięknego jubileuszu referentce- 
sekretarce Aušre DAugirDiene i życzymy cie-
płych chwil lata, nadziei i miłości bliskich osób. 

Wydział Ogólny Administracji 
Samorządu Rejonu Wileńskiego 

zgodnie z zatwierdzonym rozporządzeniem dyrektora agencji 
zarządzania Projektami Środowiskowymi nr t1-229 z dnia 25 paź-
dziernika 2021 r. opisem trybu finansowania projektów na podstawie 
działania „Subsydia i dotacje na zagospodarowanie powstających 
w gospodarstwach domowych odpadów azbestowych“ w ramach 
Programu Prewencji Powstawaniu odpadów i ich zagospodarowa-
nia“ w Samorządzie m. wilna realizowany był projekt „objazdowa 
zbiórka odpadów zawierających azbest, usługi ich transportowania 
i bezpiecznego usuwania”.      

informacja o możliwości wznowienia usługi zagospodarowania 
odpadów azbestowych zostanie podana na vilnius.lt.

Szczegółowej informacji można zasięgnąć pod nr tel. 
8 601 320 73, e-mail: gintare.macioniene@gmail.lt.

mieszkańcy Grzegorzewa obchodzili 
100-lecie swego miasta     
6 lipca, gdy Litwa obchodziła Dzień Państwa, tysiące miesz-

kańców Grzegorzewa zgromadziło się na centralnym placu mia-
sta, by uczcić aż dwa ważne święta – 6 Lipca i 100. rocznicę zało-
żenia Grzegorzewa. 

chociaż w pierwszej połowie dnia pogoda dla publiczności nie 
była łaskawa, a program dopełnił letni deszcz i grzmot, nie zepsuło to 
nastroju mieszkańcom Grzegorzewa. Setki mieszkańców zgromadziły 
się na uroczystej Mszy św., po zakończeniu której artyści z ukrainy 
wykonali koncert muzyki klasycznej. Programy koncertowe przygo-
towały również dzieci z przedszkoli oraz gimnazjum w Grzegorzewie, 
a także działające przy centrum kultury w Grzegorzewie amatorskie 
zespoły artystyczne.

Szczególną uwagę przyciągnęło studio fotograficzne ievy 
ciesiūnaitė, w którym wykonano ponad 400 różnych portretów miesz-
kańców obchodzącego stulecie istnienia Grzegorzewa. wystawa bę-
dzie prezentowana jesienią.

Podczas wydarzenia na scenie wyświetlane były historyczne zdję-
cia Grzegorzewa i jego mieszkańców. Do zainicjowanego przez cen-
trum kultury w Grzegorzewie projektu dołączyły setki miejscowych 
mieszkańców.   udostępnili zdjęcia, na których uwieczniono Grzego-
rzewo i okolice w różnych okresach, miejscowych mieszkańców, mi-
gawki z obchodzonych tu świąt. Dla wielu mieszkańców były to bar-
dzo wzruszające chwile. 

Podczas święta w Grzegorzewie odbył się też kiermasz rękodzieła 
i wystawa samochodów sportowych, zorganizowana przez romualda-
sa Jakubovskisa, entuzjastę zawodów motocrossowych z Grzegorze-
wa. Dzięki niemu zgromadzeni mieli możliwość wypróbowania róż-
nych motocykli, buggy, quadów, jeepów, skuterów wodnych, mogli 
potrzymać w rękach puchar mistrzostw oraz zrobić zdjęcie w kasku 
motocyklowym. Dla dzieci i młodzieży z Grzegorzewa było to nieza-
pomniane wrażenie.  

zainteresowaniem cieszyła się akcja wolontariacka Narodowego 
centrum krwiodawstwa, z kolei członkowie litewskiego związku 
Strzeleckiego zaprosili do wspólnego wyplatania siatek maskujących 
dla ukraińskich żołnierzy.

z okazji 700-lecia wilna i 100-lecia Grzegorzewa otwarto trasę 
historyczno-poznawczą po Grzegorzewie. Jego kulminację stanowi 
fresk autorstwa linasa kaziulionisa. Przedstawia dynamicznie zmie-
niające się Grzegorzewo, piękno tego miasta oraz historię jego po-
wstania. to największy fresk stworzony dotychczas przez tego arty-
stę. wysokość malowidła – 24 metry. zapoznać się z trasą można na 
www.gogrigiskes.lt.
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kulturalnie? 
** Ostatnia strOna ** Ostatnia strOna ** 

Kalendarz 
codzienny 

Czwartek, 13 lipca
Słońce: wsch. – 4.58, zach. – 21.49
Długość dnia – 16 godz. 51 min.
Ernesta, Eugeniusza, Karola, Mał-
gorzaty, Marianny, Sary 

Piątek, 14 lipca
Słońce: wsch. – 5.00, zach. – 21.48
Długość dnia – 16 godz. 48 min.
Angeliny, Franciszka, Henryka, 
Jakuba, Kamila, Wincentego

Sobota, 15 lipca
Dzień Bitwy pod Grunwaldem

Słońce: wsch. – 5.01, zach. – 21.47
Długość dnia – 16 godz. 46 min.
Bonawentury, Dawida, Henryka, 
Roksany, Włodzimierza

13 LIPCA
1923 – urodził się Michaił Pu-

gowkin, radziecki aktor, ludowy 
artysta zSrr (kierownik budowy 
z Operacji „Y”...; Jaszka z Wesela 
w Malinówce) (zm. 2008).

– na wzgórzu nieopodal los 
angeles umieszczono napis Hol-
lYwooDlaND (dla reklamy 
sprzedawanych domów).

1943 – została rozstrzelana 
przez Niemców w Naumowiczach 
(k. Grodna, (ob. Białoruś) Marianna 
Biernacka, błogosławiona, męczen-
nica (ur. 1888); przyjęła śmierć 
zamiast ciężarnej synowej. 

– została rozstrzelana przez 
Niemców w koniuchach (r. igna-
liński) Marija Melnikaitė (Mielnik), 
radziecka, litewska partyzantka, 
Bohaterka zSrr (ur. 1923).

1973 – ukazał się debiutancki 
album grupy Queen – Queen.

14 LIPCA
1883 – urodził się tadeusz 

Marceli turkowski, bibliotekarz, 
historyk książki, autor Wilno w 
dziejach książki polskiej, O grafice 
wileńskiej (zm. 1957).

2013 – w indiach został za-
mknięty ostatni na świecie system 
telegraficzny.

15 LIPCA
1873 – został założony najbar-

dziej utytułowany klub piłkarski 
na świecie rangers F.c. Glasgow 
– 55-krotny mistrz Szkocji.

16 LIPCA
1723 – urodził się Joshua rey-

nolds, angielski malarz, światowej 
sławy portrecista (zm. 1792); 
współzałożyciel i pierwszy prze-
wodniczący królewskiej akademii 
Sztuki (1768-1790).

1943 – urodził się tadeusz Sznuk, 
dziennikarz radiowy (Lato z Radiem, 
Sygnały dnia), prowadzący teletur-
niej Jeden z dziesięciu (od 1994).

17 LIPCA
1453 – w bitwie pod castillon 

wojska francuskie rozbiły angielskie 
– ostatnia bitwa wojny Stuletniej 
(od 1337); pierwsza bitwa w euro-
pejskiej historii, podczas której de-
cydujące znaczenie miała artyleria.

1933 – w katastrofie w okolicach 
Myśliborza (niem. Soldin) zginęli 
po przelocie nad atlantykiem li-
tewscy lotnicy Steponas Darius (ur. 
1896) i Stasys Girenas (ur. 1893);  
wystartowali 15 Vii z Nowego 
Jorku samolotem „lituanica”.

18 LIPCA
1803 – urodziła się w koralisz-

czewiczach (ob. Białoruś) anna 
ciundziewicka (jako Prószyńska), 
ziemianka, autorka podręcznika 
domowego Gospodyni litewska 
(wilno, 1848) (zm. 1850). 

1923 – urodził się w Podbrodziu 
romuald Malkowski, malarz, ak-
tor i poeta (zm. 1972), po wojnie 
mieszkał w Polsce.

19 LIPCA
1903 – w Paryżu finiszował 

pierwszy wyścig kolarski tour de 
France, zwyciężył reprezentant go-
spodarzy Maurice Garin; start – 5 Vii. 

1943 – zostali zamordowani 
przez Niemców we w. Borowi-
kowszczyzna (ob. Białoruś) o. 
achilles (Józef) Puchała oFM-
conv. (ur. 1911) i o. karol Herman 
Stępień oFMconv (ur. 1910).

– rzym po raz pierwszy został 
zbombardowany przez aliantów – 
ponad 500 samolotów, zginęło ok. 
1500 osób.                            Wł. P.

Niedziela, 16 lipca
NMP Szkaplerznej 

Słońce: wsch. – 5.02, zach. – 21.45
Długość dnia – 16 godz. 43 min.
Andrzeja, Bartłomieja, Benedykta, 
Marii, Ryty, Walentego

Poniedziałek, 17 lipca
Słońce: wsch. – 5.04, zach. – 21.44
Długość dnia – 16 godz. 40 min.
Aleksego, Anety, Konstancji, Leona

Wtorek, 18 lipca
Słońce: wsch. – 5.05, zach. – 21.43
Długość dnia – 16 godz. 38 min.
Arnolda, Bruna, Emiliana, Erwina, 
Karoliny, Maryny, Szymona

Środa, 19 lipca
Słońce: wsch. – 5.07, zach. – 21.42
Długość dnia – 16 godz. 35 min.
Ambrożego, Jana, Marcina

Hiszpania od dłuższego czasu 
mierzy się z upałami. z raportu 
Państwowej agencji Meteorolo-
gii (aeMet) wynika, że czer-
wiec 2023 roku był najgorętszym 
czerwcem od ponad trzech dekad. 
w nadchodzących dniach nie bę-
dzie lepiej – fala ciepła ponownie 
uderzy w kraje basenu Morza 
Śródziemnego. Do Hiszpanii 
zbliża się już druga w tym roku 
fala afrykańskich upałów, którą 
poprzedziły gwałtowne burze w 
wielu regionach. temperatura ma 
wzrosnąć lokalnie do 45oc. 

w odpowiedzi na ekstremalne 
upały władze Barcelony szukają 
rozmaitych sposobów na to, 
by poradzić sobie z wysokimi 
temperaturami. w tym roku 

Pomaluj dach na biało 

Śmiech na zdrowie

utworzono już między innymi 
197 miejsc służących za schrony 
z klimatyzacją.

Naukowcy z autonomiczne-
go uniwersytetu w Barcelonie 
(uaB) proponują jednak nowe 
rozwiązanie, które ma pomóc 
w walce z rekordowo wysokimi 
temperaturami. ich pomysł może 
jednak na dobre zmienić oblicze 
miasta. Naukowcy chcą bowiem, 
by ze względu na wciąż rosnące 
temperatury, wszystkie dachy w 
Barcelonie zostały pomalowane 
na biało, gdyż kolor ten może 
znacząco „ochłodzić” miasto. 
eksperci twierdzą, że może to 
obniżyć temperaturę w stolicy 
katalonii nawet o 4,7 stopnia 
celsjusza.

Pewne małżeństwo miało pię-
ciu synów. czwórka z nich była 
wysokimi blondynami,tylko naj-
młodszy był niski i miał czarne 
włosy.

Gdy nadszedł czas na ojca, ten 
leżąc na łożu śmierci, pyta swojej 
żony:

– czy na pewno nasz najmłod-
szy syn jest moim synem?

– oczywiście, kochanie przy-
sięgam... – odpowiedziała żona.

wtedy mężczyzna zmarł w 
spokoju. chwilę potem żona po-
myślała: Dobrze, że nie zapytał o 
pozostałych czterech...

   
Żona do męża, gdy znalazła 

jego zaskórniaki:
– Skąd masz tak dużo pienię-

dzy?
– oszczędzałem na prezent dla 

ciebie.
 – co? ale dlaczego tak 

mało?!...

   
ranek w sypialni. 
kobieta zaraz po przebudzeniu 

krzyczy do faceta:
– to wszystko twoja wina!!!
– co?!
– czekaj... niech pomyślę. Do-

piero się obudziłam.

   
rozmowa o pracę:
– Jakie ma pan zalety?
– Biorę sprawy w swoje ręce 

i zawsze wszystko załatwiam do 
końca!

– ok, odezwiemy się do pana.
– Nie. to ja się do was ode-

zwę...

   
Do pracy przyjmują nowego 

pracownika.
– Jak długo był pan w po-

przednim zakładzie?
– trzy lata.
– opuścił go pan wskutek 

wypowiedzenia?
– Nie, dzięki amnestii!

   
Dziadek mówi do babci: 
– Dostałem dziś emeryturę to 

może poszalejemy?! 
– Jak?! 
– włączę telewizor na godzin-

kę!

   
Środek nocy. Długi dzwonek 

do drzwi.
– kto tam?
– Policja.
– ale nikogo w domu nie ma!
– a kto odpowiada?
– Nikt nie odpowiada. Pewnie 

się przesłyszeliście.
– a światło dlaczego się pali?
– Dobra, zgaszę...

   
Sąd.
– oskarżony! imię?
– Marian.
– Nazwisko?
– Jest-Niewinny. właśnie 

sobie zmieniłem wysoki Sądzie. 
Przed rozprawą...

– Proszę zaprotokołować. Ma-
rian Jest-Niewinny...

– Dziękuję wysoki Sądzie... 
to ja już sobie pójdę.

   
rozmowa dwóch znajomych:
– wiesz zostałem unijnym eks-

pertem w dziedzinie identyfikacji 
ptaków.

– chodź tutaj! co powiesz o 
tych dwóch na tamtym drzewie?

– tak, to są ptaki...

   
Żona robi wyrzuty mężowi:
– obiecałeś mi, że staniesz się 

innym człowiekiem. a ty wciąż 
pijesz!

– Naprawdę stałem się innym 
człowiekiem, tylko że on też 
pije...

   
kłótnia małżeńska.
– chciałbym umrzeć! – krzy-

czy mąż.
– Ja też! – odpowiada żona.
– a to ja w sumie nie!

Madonna wróciła 
Na zamku królewskim w war-

szawie odbyła się w ub. tygodniu 
uroczystość przekazania „Madonny 
z Dzieciątkiem”, pochodzącej z 
pałacu lubomirskich w Przewor-
sku – straty wojennej odnalezionej 
niedawno w… Japonii. Po raz 
pierwszy odnalezione dzieło wraca 
z Dalekiego wschodu.

w 2022 roku okazały obraz 
pochodzący z XVi/XVii wie-
ku wystawiony został w tokio 
na sprzedaż w domu aukcyjnym 
Mainichi auction inc. Jako stratę 
wojenną zidentyfikowali go pra-
cownicy Departamentu restytucji 
Dóbr kultury Ministerstwa kultury 
i Dziedzictwa Narodowego.

kiedy udało się zweryfikować 
prawdziwe pochodzenie dzieła, 
strona polska wystąpiła o zabloko-
wanie aukcji. Dom aukcyjny Ma-
inichi auction podjął współpracę i 
po zapoznaniu się z historią dzieła 
i jego losami w porozumieniu z po-
siadaczem obrazu, zdecydował się 
przekazać go Polsce bez żadnych 
kosztów.

Polscy eksperci weryfikując 
dzieło porównywali je z zachowa-
nymi archiwalnymi reprodukcjami. 
Detale po nałożeniu współczesnej 
fotografii na archiwalne zgadzały 
się 1:1. a głównym dowodem 
wojennej grabieży był opracowany 
przez okupantów niechlubny kata-
log najważniejszych zagrabionych 
z polskich zbiorów dzieł sztuki 
„Sichergestellte kunstwerke im 
Generalgouvernement”.

odzyskany obraz na zamku 
królewskim w warszawie będzie 
eksponowany do końca lipca. 
Następnie będzie prezentowany w 
pałacu w Przeworsku, a od marca 
2024 roku. – na jubileuszowej 
wystawie Muzeum książąt lubo-
mirskich w ossolineum we wro-
cławiu, potem przekazane zostanie 
Muzeum książąt lubomirskich 
– oddziałowi zakładu Narodowego 
im. ossolińskich we wrocławiu, 
obecnie w budowie.

obraz „Madonna z Dzieciąt-
kiem” – przypisywany jest włoskie-
mu artyście alessandro turchiemu 
(1578-1649)


